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ACTA 
 
 

REUNIÓ DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA 

DEL PARC DEL MONTNEGRE I EL CORREDOR 

 
 
 
 
Data:  Dimarts, 10 d’octubre de 2023 
Hora:  17:00 
Lloc: Reunió presencial al Hall del Teatre Auditori de Llinars del Vallès  
 

 
Presidenta de  Sra. Joana Barber Rosado, 
la Comissió Consultiva: Cap del Servei de Gestió de Parcs Naturals  

 
Secretària:  Sra. Mireia Vila Escalé,  
 Directora del Parc del Montnegre i el Corredor 

  
Assistents :  vegi’s annex 

 
 
 

  
 

Ordre del dia  
 
1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior  

2. Sessió informativa del Projecte Life eCOadapt50 d’adaptació al canvi climàtic  

3. Canvis de l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda 

4. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (abril 23 – octubre 23) 

5. Propostes i aportacions per a l’elaboració del Programa d’activitats 2024 

6. Elecció d’un representant de la Comissió Consultiva per al Consell Coordinador 

7. Torn de paraules  
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Desenvolupament de la sessió 

 
La Sra. Joana Barber dona la benvinguda als assistents.  
 
Dit això, es dona pas al primer punt de l’ordre del dia, en el qual s’acorda aprovar l’acta de la reunió 
anterior, celebrada a Mataró (Can Boet) el 9 de maig de 2023.  
 
El Sr Romero es queixa com a veí de la urbanització Serra de l’Esquirol que no se li ha fet retorn a l’acta 
del que va demanar a la darrera Comissió consultiva (CCA) en relació a l’estudi de la urbanització de 
Can Camps que ha encarregat l’Ajuntament de Fogars de la Selva a Urbanisme de la Diputació de 
Barcelona (DiBA). La Sra Vila explica que les actes deixen constància del que es diu a les reunions, 
però no de les accions que es fan en posterioritat. I que en relació al tema que li preocupa li consta que 
l’Ajuntament de Fogars de la Selva ha fet una reunió amb els veïns de Can Camps per explicar en què 
consistirà aquest estudi, els objectius i com es procedirà.  
 
Com a segon punt de l’ordre del dia, la Sra. Barber dona pas al Sr. Pablo Cifuentes, tècnic del Projecte 
Life eCOadapt50 de la Gerència de Serveis de Medi Ambient de l’Àrea d’Acció Climàtica i Transició 
Energètica de la Diputació de Barcelona, i li agraeix la seva participació. 
 

[Aquesta presentació del Sr Cifuentes com la resta de diapositives d’aquesta Comissió 
Consultiva es poden consultar a l’informe de gestió que es publica a l’apartat de la web del Parc 
anomenat Informes de gestió. I les actes dels òrgans de gestió, un cop aprovades, es poden 
consultar a Òrgans de gestió.] 

 
El Sr. Cifuentes procedeix a explicar la presentació titulada: Living Lab Parc del Montnegre i el 
Corredor. Co-creant acció estratègica per a l’adaptació al canvi climàtic dels territoris i 
l’economia local. Diu que l’objectiu d’aquesta reunió és crear un grup de treball permanent -que en 
l’argot dels projectes Lifes s’anomena un Living Lab del projecte-; així com la presentació del projecte. 
I que el grup de treball que s’estableixi en el marc de la Comissió Consultiva del Parc del Montnegre i 
el Corredor així com les persones convidades per a formar part d’aquest Living Lab, s’entén que ja 
pertanyen a l’estructura de governança estable que pretén formar aquest Life en cadascun dels 19 
territoris on es treballarà. 
 
Explica que és un projecte europeu i d’àmbit restringit al territori català (comprèn el 60% de Catalunya 
i està segmentat en 19 territoris). Engloba diferents espais protegits i territoris variats de l’àmbit català 
(on hi viu un total d’un milió d’habitants). Neix de l’antic projecte Life Clinomics per la bona valoració 
que va obtenir. La durada del projecte actual és de 8 anys (2023-2030) i té l’objectiu principal 
d’implementar accions per a l’adaptació al canvi climàtic en aquests territoris. Per fer-ho, es centra en 
quatre sectors econòmics: l’agroramaderia, el sector forestal, la pesca i el turisme.  
 
Consta d’un total de 24 socis de diferents tipologies: 1) Administracions d’àmbit supra-local; 2) Agents 
socioeconòmics d’àmbit local; 3) Agents socioeconòmics d’àmbit sectorial, 4) Agents socioeconòmics 
d’àmbit general; i 5) Agents de coneixement. L’Oficina Catalana del Canvi Climàtic (OCCC) la qual 
pertany al darrer grup, farà la diagnosi de la vulnerabilitat de cada territori al canvi climàtic, document 
que serà el punt de partida per començar la participació en aquest Living Lab. 
 
Inicialment es van dissenyar unes línies generals d’acció per cadascun dels territoris. Dins dels espais 
naturals el Sr Cifuentes explica que s’hauria de treballar la gestió sostenible dels boscos, promoure la 
sostenibilitat i l’adaptació en el sector turístic, optimitzar l’ús de l’aigua, avaluacions de biodiversitat i 
restauració d’ecosistemes. Els resultats esperats es van dividir en 4 categories: 1) coneixement i 
capacitació (sensibilitzar la població i capacitar a la ciutadania per decidir quines accions són més 
adequades); 2) Governança adaptativa (establir òrgans de governança, que en el cas d’avui ja existeix 
en el marc de la Comissió Consultiva del Parc); 3) Acció (70 accions amb el finançament propi del 
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projecte, més altres accions amb finançament extern); 4) Compromís i mobilització (per escalar els 
resultats satisfactoris en altres territoris). 
 
D’aquesta manera, s’explica que el Living Lab del Parc ja és creat. I posteriorment l’OCCC farà una 
diagnosi de la vulnerabilitat al CC d’aquest territori -que serà disponible per la següent reunió d’aquest 
grup- i que servirà per establir els reptes principals i proposar accions concretes (a través d’una fitxa 
pre-establerta) dins de l’espai protegit del Montnegre i el Corredor. Posteriorment caldrà exposar les 
accions en el sí de la comissió i després prioritzar les accions proposades. Aquest mètode s’anirà 
aplicant al llarg dels 8 anys de durada del projecte. 
 
El 80 % del projecte està finançat per la UE i el 40% pels socis del projecte. El pressupost total és de 
19 M€ i la DiBa disposarà inicialment de 742.000 € per a fer les accions. També es preveu incrementar 
els recursos amb inversió externa que s’estima que pot arribar als 73 M€. La Sra. Barber afegeix que 
les accions del projecte s’aniran proposant i decidint al llarg de la vida del projecte, així com el 
finançament associat al Parc del Montnegre i el Corredor. 
 
La Sra. Vila explica que per aquesta Comissió Consultiva (CCA) i per enriquir el Living Lab amb experts, 
s’ha convidat a experts que no formen part de la CCA i estaria bé que avui fessin aportacions. El Sr. 
Cifuentes explica que abans d’iniciar la participació és imprescindible disposar de la diagnosi de la 
vulnerabilitat del territori al CC i del model de fitxa per iniciar el procés de capacitació i de proposició 
d’accions. La Sra. Barber aclareix que: avui hem creat un nou espai de participació que segurament 
serà la Comissió consultiva més alguns dels experts convidats. Ara ja coneixem el projecte i els 
objectius. 
 
El Sr Joan Manel Riera diu que és raonable que sense la diagnosi de vulnerabilitat al CC no es puguin 
proposar accions. També demana com s’estimen els 73 M€ totals si encara no es té la diagnosi. El Sr. 
Cifuentes diu que és el que es va redactar inicialment. La Sra. Barber explica un exemple de projecte 
en el pantà del Foix que es preveu que s’incorporarà en aquest pressupost i que no forma part de 
l’import inicial. 
 
El Sr. Pavón demana si l’àmbit d’acció serà estrictament dins de l’espai protegit o si també pot incloure 
accions en els municipis dels espais però fora d’aquests. El Sr. Cifuentes diu que només està previst 
dins dels espais, encara que segurament la precisió dels estudis tampoc seran tan delimitats i es podran 
encavalcar els projectes en el territori. 
 
El Sr. Gallart felicita que s’hagi proposat un projecte d’aquest tipus perquè considera que és necessari. 
Però també diu que és un projecte complicat. Explica que ell és geòleg i que amb el seu grup de recerca 
van organitzar un projecte fa més de 30 anys a unes conques d’estudi properes al Pedraforca per fer-
hi recerca i estudiar amb detall el cicle de l’aigua. Diu que des de llavors ja s’explicava i que es va 
publicar que la manca d’aigua seria un problema a causa de l’abandonament de l’activitat primària a les 
muntanyes i l’abandonament de les pastures. L’any 2000 també van fer un estudi encarregat per la 
Confederació Hidrogràfica de l’Ebre i es va veure que el cabal de l’Ebre disminuiria per 3 raons amb 
igual pes: 1) cada vegada es rega més, 2) cada vegada el balanç d’aigua climàticament és més negatiu, 
i 3) la conca de l’Ebre cada vegada hi ha més bosc. Aclareix que amb aquesta explicació vol dir que el 
coneixement és fonamental i bàsic per prendre bones decisions. I que sobretot cal tenir en compte que 
la ciència de l’aigua és un tema molt complex, i té la sensació que un problema tant important com 
l’aigua s’està escapant de les mans. Tem que les persones que vindran aquí a discutir si no tenen bons 
coneixements no podran proposar accions prou ben fonamentades.  
 
El Sr Riera, en el mateix sentit, diu que cal capacitar les persones perquè prenguin bones decisions. El 
Sr. Cifuentes diu que es farà simultàniament en el procés. 
 
El Sr. Solís li demana al Sr Gallart què faria ell com a expert. El Sr. Gallart ens proposa: Mireu-vos les 
fotos aèries dels anys 50 i compareu-les amb ara: ara tot és bosc perquè s’ha abandonat l’ús de la 
muntanya (gestió forestal, pastura...). Jo no us puc donar solucions, us puc explicar com funcionen les 
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coses que conec. Les solucions les han de proporcionar els enginyers. No podem tornar als anys 50, 
però crec que si tornem una mica endarrere potser podrem millorar.  
 
La Sra. Rodríguez diu que tampoc s’ha de desestimar que es pot obtenir aigua d’altres recursos, com 
de les dessaladores. El Sr. Gallart li diu que el cicle hidrològic és el que és, encara que es poden buscar 
altres opcions, i insisteix que el tema és molt complex. 
 
La Sra. Guitart i el Sr. Gutiérrez troben a faltar la gestió silvopastoral dins dels objectius exposats del 
projecte per l’àmbit del Montnegre i el Corredor. El Sr. Cifuentes explica que la informació de partida és 
orientativa i la Sra. Barber diu que sortiran les accions que es decideixin dins del marc del Living Lab. 
 
La Sra. Guitart demana com es farà la gestió de les accions que es proposin, com es valoraran les 
accions que ja estan fetes i com es discutiran les accions; preveu que aquesta tasca requerirà molt de 
temps i dedicació. La Sra. Barber explica que segurament caldrà fer licitacions per encarregar els 
projectes perquè som administració pública, que si hi ha accions que ja s’han fet es podran posar sobre 
la taula i que possiblement s’organitzaran les reunions d’aquest grup de treball abans de les comissions 
consultives. I que potser es podrà contractar una empresa perquè faci la dinamització de la participació 
perquè des d’Espais Naturals no som experts en participació ciutadana. 
 
La Sra. Navarro demana com es portaran a terme els projectes en les zones que es proposin. La Sra. 
Vila li diu que prèvia a qualsevol acció segurament caldrà parlar amb la propietat ja que gran part de 
l’espai protegit és de titularitat privada. 
 
La Sra. Guitart demana com es vehicularan les accions. La Sra. Barber explica que per experiència amb 
altres projectes d’aquesta envergadura es generen projectes i es van desenvolupant paulatinament. La 
Sra. Vila explica que el Parc té cert bagatge, per exemple, existeixen estudis ja completats com els 
encarregats a l’Associació de Propietaris, al Sr Cèsar Gutiérrez sobre conques hidrogràfiques del Parc, 
un grup de recerca que treballa a Fuirosos i altres grups que fan treballs en altres punts i àmbits del 
Parc. També explica que els preocupa molt la conservació de la riera de Pineda.  
 
El Sr. Gutiérrez explica que es va fer un estudi de la pèrdua d’espais oberts des del vol americà fins el 
2003, i va donar un resultat d’una mitjana de pèrdua de l’11,9 ha/any. El Sr Riera diu que no 
necessàriament això ha de ser una desgràcia. El Sr Gutiérrez diu que l’amenaça sobre al biodiversitat 
del Parc moltes vegades rau en la conservació d’aquests espais oberts. 
 
El Sr Gallart diu que l’any 1982 ja es va publicar i difondre que el bosc reté més aigua que un prat. 
Afegeix que també es poden aconseguir diners de l’ACA perquè en la propera planificació està previst 
finançament en aquest sentit. La Sra. Barber explica que ja és un actor present i que ja s’hi treballa a 
través d’un conveni de col·laboració amb DiBa, per exemple en el Foix. 
 
El Sr. Pavón explica que fa temps va participar en un procés participatiu de l’ACA i que després es van 
acabar decidint les accions en funció de factors com l’encaix de les propostes a la normativa dels espais 
o d’altres factors. Que no pensem que serà tot d’aplicació directa. La Sra. Barber diu que és així, que 
per exemple s’ha de complir la normativa. El Sr. Cifuentes també diu que hi haurà indicadors de 
seguiment que mostrin l’adequació de les accions que s’han aplicat i que això farà que les accions 
després es puguin replicar si donen resultats satisfactoris. 
 
Per a cloure aquest punt de l’ordre del dia, la Sra. Joana Barber agraeix aquest debat tan enriquidor. 
Anuncia que seguim amb els propers punts de l’ordre del dia de la CCA i convida a les persones 
convidades pel Living Lab a quedar-se. 
 
La Sra. Barber explica el 3r punt de l’ordre del dia, els canvis de l’Àrea d’Espais Naturals i 
Infraestructura Verda. Diu que fins ara la Gerència estava inclosa en una gran Àrea Infraestructures i 
que ara tornem a ser l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda. El diputat és el Sr. Xesco Gomar 
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el qual està molt vinculat al Parc del Montnegre i el Corredor perquè és regidor de Mataró. I per altra 
banda també es disposa del diputat adjunt, el Sr. Jordi Fàbrega, que és l’alcalde de Sant Pere de Torelló. 
 
La Sra. Vila inicia el 4t punt de l’ordre del dia l’Informe de gestió. Principals activitats realitzades 
(abril 23 – octubre 23). Com sempre l’inicia amb l’apartat de Conservació. Aclareix que l’informe de 
gestió no pretén ser exhaustiu, sinó que en destaca les accions més rellevants i que el que s’explica es 
decideix d’acord amb els diferents tècnics del Parc. Per exemple els apartats de conservació s’han 
decidit amb la Sra. Capellà que avui ens acompanya i que és la tècnica de conservació del Parc. 
S’exposen els principals seguiments de la flora amenaçada els quals o bé els realitza un expert botànic, 
com el Cèsar Gutiérrez, o bé l’equip del Parc format per la tècnica de conservació i la guarderia forestal. 
S’explica que en general la sequera està afectant a diferents espècies en quant a l’assecament directe 
(com és el cas de l’estepa d’arenal o de l’Hypericum pulchrum), a la baixada de reclutament (Galium 
scabrum), a l’avançament de la temporada vegetativa (Isoetes durieui), entre d’altres. 
 
Pel que fa a les espècies de flora exòtica invasora, destacar que el Myriophyllum aquaticum s’ha 
erradicat del Parc sobretot a causa dels efectes del temporal Glòria (riera de Ramió) i d’una acció 
mecànica d’enterrament en una bassa (riera de Fuirosos) efectuada des del Parc. Tanmateix el temporal 
va arrossegar la planta a la Tordera i ara el problema s’ha traslladat allà. Sobre Solanum sisymbriifolium 
s’hi va actuar fa anys, però ha rebrotat a partir de petites arrels que s’han tornat a eliminar, i també se 
n’ha detectat al límit del Parc (s’ha avisat als cos d’Agents Rurals i han fet una acció per la seva 
erradicació, de moment sense èxit). Cylindripuntia tunicata està entre Mataró i sobretot a Argentona; 
enguany s’hi han fet accions dirigides per la Generalitat de Catalunya, però per la seva biologia de 
propagació (petits fragments que es converteixen en nous propàguls amb molta facilitat) i morfologia 
(és extremadament punxosa) és de les plantes més complicades de controlar. 
 
En el Parc es fan diversos seguiments dels rapinyaires forestals (SEGRE i observació de plataformes 
de nidificació) amb els objectius de compatibilitzar els usos (social i forestal, principalment) amb la seva 
conservació, i de conèixer les tendències poblacionals de les diferents espècies presents al Parc. 
 
Pel que fa al programa de seguiment del senglar que es fa en col·laboració amb els caçadors, s’explica 
que la densitat segueix sent molt elevada, de fet és de les més elevades de Catalunya. De moment no 
es veu cap perspectiva de cap canvi. Si bé es parla de que la població de caçadors pot anar a la baixa, 
en el cas del Parc la caça es manté i desenvolupa la seva activitat, però les poblacions de senglar també 
es mantenen elevades. Les dades de la temporada passada elaborades per Minuartia són de 548 
batudes anotades i més de 1.200 senglars caçats. A nivell d’ús públic i per compatibilitzar la caça i la 
seguretat, des del Parc s’avisa a les Àrees Privades de Caça (APC) i a l’Associació de propietaris quan 
s’autoritzen les activitats organitzades sol·licitades. Properament es farà una reunió amb els caçadors 
de les 14 APC del Parc. 
 
El Sr. Tusell demana si el cabirol està augmentant. La Sra. Vila explica que sembla que sí, i encara que 
l’estudi no està centrat amb el cabirol, se’n recullen algunes dades. Els caçadors quan fan batudes de 
senglar, apunten als llibres de registre si veuen cabirols, i cada vegada se’n veuen a més batudes (ara 
la dada és de 81% de les batudes amb presència de cabirol). El Sr. Tusell diu que seria interessant que 
s’inclogués aquesta espècie en el seguiment habitual. El Sr. Romero demana com està l’estudi de 
l’esterilització del senglar i que si de moment el control només està en mans dels caçadors. La Sra. Vila 
explica que la immuno-contracepció s’ha provat només en l’àmbit de la recerca, però que a nivell català 
és impossible d’implantar per la despesa econòmica que suposaria (cal caçar-los primer i després 
administrar-los una vacuna que no dura tota la seva vida). 
 
En quant a prevenció d’incendis forestals s’explica que s’han anant activant els nivells 2 i 3 d’acord amb 
el Pla Alfa. Aquest any hi ha hagut 6 episodis. També s’han enregistrat un parell d’incendis, un a una 
casa de colònies de Vallgorguina i un altre al voral de l’AP-7 a l’alçada de Fogars de la Selva per la 
banda del Parc. També s’ha donat suport als bombers perquè es puguin instal·lar a l’heliport de Can 
Bosc a Dosrius. El Sr. Tusell demana com es podria fer per demanar de fer una franja de protecció més 
ampla a l’AP-7 per evitar l’inici d’un gran incendi en el voral. La Sra. Vila explica que s’ha fet cartografia 
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de les zones més conflictives i s’ha parlat i tramès als Agents Rurals, i els gestors de carreteres diuen 
que per normativa estan obligats només a deixar un metres sense vegetació. El Sr. Tusell diu que si 
pels habitatges hi ha d’haver franges de 25 m no entén perquè a l’autopista ha de ser de només un 
metre. La Sra. Barber proposa de fer una sol·licitud als gestors de l’autopista per demanar que s’ampliï 
la zona sense vegetació. S’hi està d’acord. 
 
Entrant ja a l’apartat de Desenvolupament, s’explica que ha finalitzat el Life Biorgest i que s’ha fet una 
jornada de cloenda. La Diputació de Barcelona no n’era soci, però en el Parc s’hi ha participat de forma 
activa i s’han establert 5 rodals (2 en finca privada i 3 en finca pública). En la propera CCA es farà retorn 
dels resultats. 
 
Pel que fa al manteniment i inversions en la xarxa viària el Parc està rebent força demandes i queixes. 
De moment només s’ha pogut invertir 33.410 euros. Es disposa d’un contracte menor de 45.380 euros 
que en breu es podrà executar. També hi ha pendent d’arreglar un pas d’aigua a la vall de Fuirosos que 
també s’hi està treballant. Per altra banda, s’està redactant un projecte de 4 anys per mantenir la xarxa 
viària de la XPN, el qual permetria anar executant les feines segons necessitats i amb més celeritat. 
 
Pel que fa a les subvencions 2023, ara s’estan acabant d’executar i s’hauran de justificar el primer 
trimestre de l’any 2024. Per l’any 2024 ja s’ha tancat el període de sol·licitud i en breu s’informarà als 
administrats. La Sra. Barber explica que abans d’acabar l’any s’informarà de les subvencions atorgades. 
També que per a cada línia hi ha uns diners assignats i que es reparteixen per la XPN. Sembla que per 
les línies agrícoles-ramaderes i per les línies forestals els diners no s’ha exhaurit, mentre que per les de 
serveis sí. Aquest any s’ha fet una infografia per facilitar el procés de sol·licitud i també se’n farà una 
altra per ajudar a justificar-les. El Sr. Tusell demana si el percentatge ha de ser del 50% com fins ara i 
que si fos més elevat seria millor pels beneficiaris, com passa en altres subvencions com per exemple 
en el CPF el qual subvenciona el 80%. La Sra. Barber explica que la normativa que s’acull la DiBa no 
permet incrementar més el percentatge, encara que es pot posar sobre la taula. La Sra. Guitart, explica 
que generalment es demanen accions més petites per tal de poder assumir l’altra 50%. El Sr. Gallart 
demana si són excloents amb altres subvencions. La Sra. Barber li respon que no. 

La Sra. Vila segueix explicant les millores en els equipaments propietat de la DiBa. A Can Pica arran 
d’una Inspecció tècnica i diagnosi general de la masia s’han detectat diferents aspectes a millorar. Ara 
hi ha adjudicat el projecte de millora de les instal·lacions de tractament d’aigua residual per llacunatge 
de Can Pica (29.394 €). També s’està redactant un contracte menor per millorar les condicions d’ús de 
l’edifici annex a la masia, així com un procediment obert per millorar l’edificació principal. A Can Bosc 
el projecte de les obres del cos Central i dels coberts de Llevant ja han passat el període d’informació 
pública. Es començarà a executar la primera part d’aquestes obres durant l’any 2024. També s’està 
redactant un projecte per fer el tancament perimetral de la bassa de Can Bosc i d’una pastura per 
protegir-la del senglar. El Sr. Gutiérrez demana si el fons de la bassa és pavimentat i proposa d’aportar-
hi un dit de sediment per ajudar a la colonització de carofícies. La Sra. Vila li sembla interessant i explica 
que el problema més freqüent de la bassa és la presència recorrent de peixos exòtics (carpins i 
gambúsies) que hi deixen anar els usuaris, i això implica fer nombrosos buidats i neteges de les dues 
basses. I en aquest sentit, s’ha acordat que fins que no es tanquin no es trauran aquestes espècies. 

Pel que fa a l’Àrea d’Esplai ara mateix s’està retirant la teulada que protegeix les taules perquè conté 
amiant. També s’està redactant un projecte per canviar el circuit de l’aigua per adaptar la normativa 
actual sobre l’automatització del nivell i de la cloració de l’aigua. Aquest projecte és complex perquè 
l’aigua prové de mina i dona servei al campament juvenil el Solell del Corredor. Ara mateix el campament 
és tancat per manca d’aigua perquè els dos pous que abasteixen els equipaments es van assecar. 
Inicialment es va fer alguna aportació d’aigua potable externa, però es va deixar de fer perquè era 
insostenible. El Sr. Riera demana que es replantegi aquesta decisió perquè el sector privat bé ho fa. 
Explica que: tenim Fontmartina i l’Àrea d’esplai tancats mentre estem rebent demandes. La Sra. Barber 
explica que la decisió es va prendre perquè encara que el campament dona un servei no es considera 
un servei essencial. La Sra. Vila explica també que s’està treballant per portar aigua de xarxa a Can 
Bosc, i que el que és més car d’aquesta obra és el sistema de bombament. El que s’ha demanat des 
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del Parc és que s’adeqüi aquest sistema de bombament perquè en una 2a fase es pugui allargar el 
circuit de l’aigua des de Can Bosc i fer arribar l’aigua de xarxa també a l’Àrea d’Esplai. 

Pel que fa al patrimoni construït i arqueològic, s’ha donat suport a l’excavació arqueològica del poblat 
iber del Turó del Vent (Llinars del Vallès) amb aportació de maquinària i desbrossada amb mitjans 
propis. Un altre projecte que a priori semblava senzill era restaurar els entorns del dolmen de Pedra 
Gentil molt erosionats per l’elevat ús públic de la zona, però a nivell municipal i urbanístic s’ha considerat 
que cal demanar un Pla Especial, el que implica aproximadament un any de tràmits administratius. 
Aquesta decisió no s’acaba d’entendre perquè no implica un canvi d’usos. La Sra. Barber explica que 
sembla que el projecte no s’ha entès i que cal parlar amb l’arquitecte municipal per explicar-ho millor. 

En quant als 25 itineraris senyalitzats del Parc es va fent la revisió i millora contínues. També es fan les 
homologacions i re-homologacions dels itineraris en conveni amb la FECC. Per altra banda s’està 
plantejant un projecte de millora de l’itinerari adaptat/practicable 7A de Can Bosc. D’aquest itinerari, per 
exemple, en fa molt ús l’Àrea d’Esports de la Diputació de Barcelona que treballa conjuntament amb la 
Federació Esportiva Catalana de Paralítics Cerebrals (a la tardor 2023 està prevista la visita de 20 grups 
de diferents municipis). 

Al Parc hi ha repartits en el territori 4 centres i 4 punts d’informació amb la funció d’ajudar al visitant a 
fer un bon ús de l’espai protegit. Es gestionen a través de convenis amb els ajuntaments i un l’Escola 
de Natura del Corredor a través d’un contracte de procediment obert per a la gestió del Pla d’Informació 
i Acollida el Parc. Enguany s’ha organitzat una sessió de formació pel personal d’informació que treballa 
en aquests equipaments. A principis de l’any 2024 el contracte es renovarà i aviat es licitarà. En el marc 
del mateix contracte també s’organitzen serveis comunitaris com ara els destinats a conscienciar sobre 
l’erosió. Per altra banda, el Cercle de Voluntaris és un grup de més de 400 voluntaris que fan tasques 
als espais protegits de la DiBa. Fa pocs dies es va fer una activitat a la riera de Pineda per conscienciar 
sobre l’impacte de les espècies invasores i posteriorment es van plantar espècies arbustives autòctones 
pròpies de l’ambient de ribera. El proper 18/11/23 es farà una altra activitat amb aquests voluntaris, 
aquest cop a Vallgorguina. 

Pel que fa als programes escolars que s’ofereixen dins de l’espai protegit, s’explica que el Coneguem 
els nostres parcs l’any 2023 hi han participat 2163 alumnes de 6è de primària de 17 municipis de la 
província de Barcelona. Les activitats es fan al Corredor, a Hortsavinyà i a Pineda de Mar. Pel que fa al 
programa Viu el Parc Escolar hi han participat 1.300 alumnes de 5è de primària de 34 escoles només 
dels municipis de l’àmbit del Parc. El Viu el Parc té una part més lúdica que es llista a continuació. 
Aquest cap de setmana passat es va fer la Matinal del Viu al Parc (08/10/2023) en el que hi va haver 
poca participació. I també està programat el ral·li fotogràfic Tocats pel Bolet (29/10/23). En el marc del 
Dia Europeu dels Parc es van oferir diverses activitats. També s’acaba de celebrar el dia de la Poesia 
als Parcs a Olzinelles. I a l’octubre està previst una activitat del programa Parcs en Concert a Fogars 
de la Selva. 

Pel que fa a activitats de coordinació i governança, la CCA es centra en tres temes. Primer i pel que 
fa al procés de tramitació d’ampliació de l’EIN, explicar que la Generalitat de Catalunya (Servei de 
Planificació de l'Entorn Natural de la Generalitat de Catalunya) ha demanat a DIBA de fer un canvi 
d’estratègia de forma que es vol tramitar l’ampliació a través de l’ampliació de l’espai xarxa Natura 2000 
en comptes de per la Llei d’Espais Naturals. La Zona d’Especial Conservació (ZEC) Serres del Litoral 
Septentrional on hi ha inclòs l’actual Parc del Montnegre i el Corredor, també inclou el Parc de la 
Serralada Litoral i part del Parc de la Serralada de Marina. Aquesta ZEC que recorre la Serralada Litoral 
en realitat encara està declarada provisionalment com a LIC (Lloc d’interès comunitari). Ara, la 
Generalitat de Catalunya el que farà és fer un primer Acord de Govern per declarar el LIC Serres del 
Litoral Septentrional com a ZEC, pel fet de que no es pot ampliar un espai que encara no està aprovat 
definitivament. Per tant, properament està previst que es publiqui al DOGC l’anunci d’informació pública 
per l’aprovació de la ZEC del LIC Serres del Litoral Septentrional. 

Des del Parc, i seguint les instruccions de la Generalitat de Catalunya, ja es va presentar al juliol 2023 
tota la documentació adaptada a aquest nou procediment d’ampliació que anomenem pLIC, és a dir, la 
proposta de Memòria d’ampliació, de Fitxa de l’espai a ampliar, i els contactes necessaris per a fer el 
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tràmit d’audiència. Això s’ha fet perquè en una segona fase, es farà un segon Acord de Govern per 
aprovar l’ampliació i tenir un nou LIC. La Sra. Barber explica que sense aquests passos no es poden 
ampliar els límits de l’espai, ja que intentar ampliar el PEIN directament és molt més complicat. I 
posteriorment es procedirà a adaptar el text normatiu que regularà l’espai per tal d’adaptar-lo a les 
necessitats actuals de l’espai protegit. 

La Sra. Vila explica precisament com a segon tema d’aquest punt que ara es treballarà per fer una 
proposta de modificació puntual dels articles urbanístics desfasats del Pla Especial del Parc de la ma 
de la Direcció General d'Ordenació del Territori, Urbanisme i Arquitectura de la Generalitat de 
Catalunya. La Sra. Barber explica que canviar de cop la normativa de l’espai implica un procés llarg de 
molts anys i s’ha decidit modificar els aspectes que ja estan aprovats en la Llei de modificació dels 
pressuposts per poder avançar. Es tracta principalment del usos del sòl, d’àmbit estrictament urbanístic 
i per aspectes que com s’ha dit la llei ja ha estat modificada. Aquesta tasca es farà al Parc del Montnegre 
i el Corredor i en altres espais de la XPN. 

La Sra. Rodríguez demana sobre quins punts es faran aquestes modificacions. La Sra. Barber explica 
que s’adaptaran els articles relatius al sòl no urbanitzable -que és el tipus de sòl que comprèn tot l’espai 
protegit-, i que des de la declaració de l’espai l’any 1989 s’han canviat lleis que l’articulat del PE actual 
no ha incorporat. La Sra. Rodríguez explica que ells [l’associació de veïns de Can Camps] estan afectats 
per unes urbanitzacions il·legals que hi ha al Montnegre i aquests canvis els interessen per regularitzar 
la seva situació. La Sra. Barber li respon que aquest aspecte ara no es pot abordar. La Sra. Vila aclareix 
que es proposarà de fer canvis en relació als usos permesos dins de la zonificació actual i que per això 
es parla d’aspectes urbanístics (com aspectes forestals, agrícoles, altres canvis normatius de les 
edificacions,... ), però no es refereix a resoldre el problema de les urbanitzacions perquè la legislació no 
ha canviat al respecte. De fet en xarxa Natura 2000 la UE no permet que reculi la superfície dels espais 
protegits actuals. El Sr. Romero demana si aquesta modificació es farà pública o es farà de portes en 
dintre perquè com a part afectada voldrien saber què es proposa. La Sra. Barber explica que creu que 
caldrà fer-ho amb informació pública i que a part es portarà a la CCA per explicar-ho. Torna a aclarir 
que només es poden fer modificacions de normativa que ja està provada per actualitzar en aquest 
aspecte el PE. Tot i que la primera proposta del redactat es faci des de Diputació de Barcelona, 
l’administració competent i responsable d’aprovar aquest procés i de fer la informació pública és la 
Generalitat de Catalunya. 

El tercer tema d’aquest punt és explicar que ha finalitzat la consulta sobre l’avaluació ambiental 
estratègica del Pla de prevenció d’incendis forestals del Perímetre de Protecció Prioritària (PPP) B3 
Montnegre-Corredor. Aquesta primera fase aprovada del PPP és molt descriptiva i està feta a nivell dels 
dos massissos. La versió final que encara no s’ha licitat per part de la Generalitat de Catalunya ja 
definirà exactament quines seran les zones a actuar i serà un procés forçosament participatiu perquè 
implicarà actuacions en nombroses finques privades. Sembla que bàsicament es traduirà en establir 
zones indicades pels bombers on baixar la biomassa forestal per tal d’evitar un gran incendi forestal. El 
Sr. Pavón demana si els aspectes de conservació es tenen en compte en aquest PPP. La Sra. Vila li 
diu que sí, que des de Diputació de Barcelona s’han fet arribar tota la cartografia d’aspectes a conservar, 
com ara la flora protegida i la localització coneguda de la nidificació d’aus protegides. 

El 5è punt de l’ordre del dia fa referència a les propostes i aportacions per a l’elaboració del Programa 
d’activitats 2024. La Sra. Vila explica com es prepara aquest Programa d’activitats i passa a enumerar 
els punts que s’han recollit i que es proposen: 

Conservació Desenvolupament 

Gestió convenis i seguiments llarg termini 

Seguiments específics: líquens, vena-sec 

Control espècies invasores i plagues 

Accions millora d’hàbitats (embassaments) 

Manteniment/millores xarxa viària 

Foment gestió forestal sostenible 

Desmuntatge torre vigilància Calella 

Regulació d’accessos en risc extrem incendi 
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Acords de custòdia del territori 

Actuacions en patrimoni arqueològic 

Col·laborar amb Life eCOadapt50 

Redacció p. estratègic ramaderia extensiva 

Millores equipaments propis 

Restauració de zones degradades 

Ús públic i educació ambiental Coordinació i governança 

Creació taules de voluntariat 

Manteniment i homolog. xarxa d’itineraris 

Adaptació pla estratègic UP i EA 

Renovar contracte pla d’informació i acollida 

Valorar d’implantar el Montnegre a l’escola 

Analitzar dades cens de masies 

Organitzar la trobada d’estudiosos 

Seguiment de la tramitació ampliació EIN 

Modificació articles urbanístics PE 

Col·laboració en 2a fase redacció del PPP 

Proposta usos xarxa viària accés motoritzat 

Treball amb Mossos per control accés i altres 

 

La Sra. Vila explica que aquests aspectes són els més destacats, però que hi ha feines de base que no 
s’expliquen i que se segueixen realitzant. La Sra. Barber aclareix que avui s’han exposat les línies 
principals en relació al Pla de Mandat i altres fonts per recollir propostes (reunions amb els municipis, 
propostes tècniques...), però que si des de la CCA hi ha alguna cosa a afegir es pot proposar. 

La Sra. Navarro demana si en relació a la vespa asiàtica hi ha algun programa per al seu control. La 
Sra. Vila li diu que no, que tal com s’ha anat expandint pel territori ja s’ha vist que no es pot controlar. 
Primer es va dir que es limitava a fer nius a les zones més humides, però ja s’ha vist que no és així. 

La Sra. Vila exposa el 6è punt de l’ordre del dia: Elecció d’un representant de la Comissió Consultiva 
per al Consell Coordinador del Parc. Explica que actualment no es disposa de representant de la 
Comissió Consultiva (CCA) al Consell Coordinador (CCO), ni a la inversa, i que mai n’hi ha hagut. Per 
tant es demana si algú de la CCA vol ser-ne representant. Aclareix que ara no n’hi ha i que també es 
funciona, perquè la Sra. Barber com a presidenta de la CCA explica al CCO què s’ha proposat a la 
reunió de la CCA. Tanmateix la Sra. Vila diu que es creu que és una qüestió de transparència i per això 
es demana si algú en vol ser representant. La Sra. Barber explica que la CCA és un òrgan més consultiu 
i que el CCO (format per representants 13 municipis del Parc, més el 6 municipis de la futura ampliació, 
més els 3 consells comarcals, més la Generalitat de Catalunya) és on s’eleven les propostes i s’aproven. 

El Sr. Romero demana com s’escollirà el representant, com es renovarà i puntualitza que creu que no 
pot ser una persona que formi part d’una institució pública. La Sra. Barber explica que es renova cada 
4 anys, i diu que si es desitja a la propera CCA s’explicarà millor el reglament intern de la CCA. Aclareix 
que la persona es tria d’entre els membres i que la Sra. Barber mateixa i la directora en queden excloses. 
Per tant el representant ha d’ésser algun membre d’alguna entitat representada en la CCA.  
 
La Sra. Navarro diu que és el primer cop que ve a una CCA i demana com es funciona. La Sra. Vila li 
explica que ens reunim cada mig any les dues comissions. Normalment el CCO es celebra un mes 
després de la CCA. La Sra. Barber explica que en el CCO es posa un punt de l’ordre del dia per explicar 
què s’ha sol·licitat a la CCA. Si no hi ha representant, com fins ara, la Sra. Barber explica els temes que 
han suscitat més interès i les demandes de la CCA. La Sra. Navarro demana qui representa els 
municipis i les altres administracions. La Sra. Vila explica que són els alcaldes i alcaldesses, però que 
poden designar altres càrrecs polítics dels municipis que en siguin representants. Des del Parc i arran 
dels canvis en els consistoris per les darrers eleccions, s’ha enviat una carta a tots els municipis, 
consells comarcals i Generalitat de Catalunya per demanar qui serà el seu representant al CCO. La 
Sra. Barber aclareix que a la CCA hi ha membres de les diferents tipus d’entitats i després convidats 
d’aquestes entitats o d’àmbits temàtics similars. 
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El Sr. Gutiérrez demana que seria interessant -per ponderar com es destinen els esforços del Parc- 
saber quin és el pressupost destinat en els diferents àmbits temàtics. Diu que sap que serà complicat 
perquè hi ha projectes transversals i feines que es fan amb recursos humans propis. La Sra. Vila explica 
que a la Memòria de gestió anual del Parc hi ha molta informació, però que igualment es pot fer aquest 
exercici. El Sr. Gutiérrez explica que abans les memòries eren més detallades, però que ara no i que 
es fa difícil conèixer en què s’inverteix més. La Sra. Barber explica com funciona la DiBa: el Parc del 
Montnegre i el Corredor no disposa d’un pressupost exclusiu, sinó que el pressupost és de la Gerència 
de Serveis d’Espais Naturals i per economia d’escala es fan tasques similars en els diferents parcs (com 
ara convenis, manteniment d’infraestructures, vehicles, energia...). La Sra. Vila diu que es pot mirar de 
fer una estima i presentar-la a la propera CCA.  
 
El Sr. Riera diu que aquest model pressupostari descrit i que també està lligat a altres coses com el 
sistema de com es fa la difusió, les publicacions, les passejades guiades, de la gestió forestal, ...de com 
treballen els diferents agents del Servei o de la Gerència, no depèn del Parc. Se n’adona que amb els 
anys el Parc ha anat perdent l’autonomia i personalització. I això comporta unes disfuncions que fan 
que la gestió vagi a pitjor. Per exemple, en el Viu el Parc Matinal de l’altre dia es va veure perquè no 
s’havien penjat les pancartes i no s’ha fet la difusió en paper. Un altre exemple és que algun del personal 
que treballa al territori no depèn de la direcció del Parc sinó dels serveis centrals de Barcelona. Tot 
plegat això dificulta que la gent es faci seu el projecte de Parc. La Sra. Barber diu que és una defensora 
dels equips dels parcs, i creu que s’ha millorat, posa per exemple que ara es disposa de tècnic de 
conservació exclusiu del Parc. Explica que en el programa del Viu el Parc no hi ha hagut canvis de 
personal ni de pressupost i que caldrà esbrinar què ha passat. En canvi, sí que explica que hi ha hagut 
canvis en l’organigrama que afecta a la gestió forestal i s’està mirant d’adaptar-s’hi. Creu que és molt 
important que hi hagi referents territorials als Parcs encara que orgànicament no depenguin de les 
direccions dels parcs. El Sr Riera explica que la Llei de contractació està posant a la DiBa les coses 
molt difícils i això es tradueix al territori amb disfuncions molt grans, que el legislador no les veu. La Sra. 
Barber explica que la nostra Gerència és de les úniques de la DiBa que gestiona directament el territori 
i l’encaix dins de l’organització és complicat. Fer gestió implica la comunicació directa amb els agents 
del territori i com que és un territori viu cal anar fent contínuament accions que moltes vegades són 
urgents i que no sempre es poden planificar ni poden esperar. 
 
I essent les 20:00 h i sense haver-hi més intervencions ni temes que tractar, la Sra. Barber agraeix 
l’assistència i dona per finalitzada la reunió de la Comissió Consultiva del Parc del Montnegre i el 
Corredor.  

 

 
 

ANNEX: Relació d’assistents a la reunió 
 
   

Presidenta Sra. Joana Barber Rosado Diputació de Barcelona 

Secretària Sra. Mireia Vila Escalé Diputació de Barcelona 

 
 

 
Representants de les entitats  

 

 Sra. Marta Comerma Centre de Documentació de Mataró 

 Sr. Lídia Guitart 
Associació de Propietaris del Montnegre i el 
Corredor 

 Sr. Cèsar Gutiérrez Coordinadora per la salvaguarda del Montseny 
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 Sr. David Pavón Plataforma Salvem la Vall de la riera de Pineda 

 Sr. Joan Manel Riera  Societat Catalana d’Educació Ambiental 

 Sra. Xènia Navarro Associació Can Fogars 

 Sra. Mercè Rodríguez Asociación Can Camps 

 Sr. Mariano Romero 
Associació de Propietaris de la Serra de 
l’Esquirol 

 Sr. Carlos Solís Associació de veïns Can Fogars 

 Sr. Josep M. Tusell Consorci Forestal de Catalunya 

 
Altres assistents  

 
Sra. Berta Capellà Diputació de Barcelona 

 
Sr. Francesc Gallart IDAEA - CSIC 

 
Sr. Jerome Latron IDAEA - CSIC 

 
Sr. Xavier Pla Ajuntament de Tordera 

 
Sr. Pablo Cifuentes Diputació de Barcelona 
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